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Ž e l m í r a N é m e t o v á j e
poslankyňou OZ, členkou Komisie
obecného zastupiteľstva pre riešenie
aktuá lnych o tázok živo ta obc e ,
členkou Komisie pre sociálne veci a
d ô c h o d c o v O Z , p r a c u j e a k o
administratívna pracovníčka na
Daňovom úrade v Rožňave.

RON ju os lo vil i , p o lož i l i
otázky a tu sú jej odpovede:

S akým predsavza tím ste
vstúpili na post poslankyne?

F u n k c i a p o s l a n c a j e o
zodpovednosti vo vzťahu k občanovi i
k svojej obci.

Kandidovala som preto, lebo
som cítila potrebu aktívne ovplyvňovať
dianie v našej obci. K obci mám vrúcny
vzťah a záleží mi na jej rozvoji. Dôveru
občanov, ktor í mi dali svoj hlas, si
nesmie rne vážim. Uvedomujem si
mieru zodpovednosti za rozhodnutia,
ktoré prijímame v OZ a ktoré majú
priamy dopad na občanov a život v
obci. Chcela som byť nápomocná v
niektorých oblastiach verejného života,
p o má h a ť o bč a no m v ri e š e ní i c h
každodenných problémov, vytvárať
p r i e s t o r n a i c h j e d n o d u c h š i u
komunikáciu s OcÚ.

Na čo sa zameriavate a čo je
vašim cieľom?

Ako by mala obec vyzerať
podľa vašich predstáv?

S o m č l e n k o u K o m i s i e
obecného zastupiteľstva pre riešenie
aktuálnych otázok života obce, ktorá
rie ši úlo hy súv is iace s rozv ojom,
životným pros t redím , výsta vbou,
rozpočtom, správou majetku obce a
ochranou verejného poriadku. Mojim
ci e ľom j e r ieš i ť o tá z ky obč anov.
Mnohok rá t nie je v m oj ich si lách
vy r i eši ť p robl é my k s poko j nost i
občanov.
Ďa l e j s o m čl e n k ou K o mi s i e pr e
sociálne veci a dôchodcov OZ. Cieľom
je pomôcť a poradiť v spolupráci s OcÚ
dôchodcom, hlavne vo vyššom veku pri
riešení sociálnych problémov, ale aj
rodinám s novonarodenými deťmi.
Mám aj svoj obvod, ktorý je rozdelený
podľa čísiel domu. Zameriavam sa na
kontakty s občanmi a získavam od nich
informácie o tom čo ich trápi a čo bude
treba riešiť na OZ.
Chcela by som, aby ce z dolnú časť
obce chodilo viac autobusových spojov.
Názor občana je pre mňa rozhodujúci.

Obec by mala
vyzerať pekne a čisto.
Trápi ma, že v okolí
ob c e sa v y t vá r a j ú
čierne skládky. Chcela
by som presadiť, aby
sa skrášlil stred dediny
kvetinami, zeleňou,
ab y s a v y b udo v a l i
n o v é a u t o b u s o v é
z a s t á v k y , a b y s a
opravila časť cesty v
m i e s t n e j č a s t i
H o s t i n e c p o d
a u t o b u s o v o u
za s távkou a ce s ta v
m i e s t n e j č a s t i
Povrázky.

Ako mienite osobne prispieť
na zlepšenie života občanov v obci?

Ako sa môžu občania na vás
kontaktovať?

Svojou účasťou podporujem rôzne
aktivity, ktoré sa organizujú v obci a to je
veľmi dobrá príležitosť na komunikáciu s
našimi občanmi. Ako členka Komisie pre
s o c i á l n e v e c i a d ô c h o d c o v O Z
navštevujem starších občanov, ktorí sa
dožijú významné životné jubileum.
Som veľmi rada, že sa nám podarilo
presadiť výstavbu šatní na futbalovom
ihrisku, veď všade v okolitých obciach je
to už samozre jmosťou, len u nás to
nebolo doposiaľ realizované. Bude to
slúžiť aj ďalším generáciám.

Uprednostňujem osobný kontakt
s občanmi. Som zamestnaná , tak do
úvahy prichádza čas len po pracovnej
dobe alebo cez víkendy. Všetci vedia,
kde bývam. Nikoho neodmietnem. Rada
p o r a d í m a p o m ô ž e m p r i r i e š e n í
problémov. Môžete ma kontaktovať aj na
tel. č. 058/7985128.

Za rozhovor ďakujú RON

Funkcia poslanca je o zodpovednosti
k občanom i obci

Želmíra Németová, poslankyňa OZ

Južne orientovaný slnečný dom Foto na str.: Dr Sabo



to patrí súdu. Výsledkom
mediačného procesu j e
mediačná dohoda. Obe strany
sú povinné ju plniť. Mediator
vyrieši spor rýchlo a lacnejšie
ako súd.

KMR (Klub mladých v
Rakovnici) usporiadal vo
februári tradičnú valentínsku
disko téku. Spoji l i ju s
fašiangami a maškarným
plesom. Všetci zúčastnení si
prišli na svoje. Podrobnejšie
informácie si pozrite na webe

.

Istý občan sa rozhodol
vytvoriť nový druh zbierky.
Zameral sa na zbieranie
r ô z n y c h d r u h o v
nepoužívaných, sta rýc h
mobilov.

Stratili ste alebo vám ukradli
dôležité doklady? Ihneď
p o d a j t e o zn á m en i e o
o d c u dz e n í , s t r a t e n a
o b v o d n o m o d d e l e n í
Policajného zboru SR. Krádež
v cudzom meste ohláste na
čísle 158. Postupujte na
z á k l ade t e le fo n ic k ý c h
pokynov, ktoré dostanete.
Okrem spísania zápisnice o
udalosti na polícii požiadajte o
vydanienovýchdokladov.
Pri strate, odcudzení karty
poistenca zavolajte do svojej
zdravotnej poisťovne. Pri
platobnej karte urýchlene sa
spojte so svojou bankou a
požiadajte o zablokovanie
účtu.
P r i od c u d ze n í , s t r a t e
občianskeho, vodičského
preukazu, cestovného pasu čo
najskôr sa dostavte na
oddelenie dokladov v mieste
t r v a l é h o b y d l i s k a .
Vyhotovenie dokladov bežne
trvá do 10 dní i skôr. Ak sa
vaše doklady náhodou nájdu
nemôžete ich už používať. Sú
neplatné. Odovzdajte ich na
P o l i c aj n om z bo re S R .
Pamä ta jte , že s t ra tené ,
odcudzené doklady sa môžu

Valentínsko - fašiangový
maškarný ples

Nový zberateľ

Čo sdokladmi

www.kmrakovnica.cz.tl
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Pokračovanie na strane 4.

Vtáci

Zhorela

Poplatky zanové doklady

Mediaca

Koncom januára a vo februári
sa v obci objavili kŕdle vtákov.
Boli to Pinky severské.
Pochádzajú z Ruska. U nás
mali len prechodnú stanicu. I
keď sa dlho nezdržali, pohľad
na ne bol úžasný. Dokázali
obsadiť celý strom. Svojim
spevom, švitorením zvukovo
upútali.

Známa chata Baník na
Plešiveckej planine podľahla
ohňu v polovici februára. Jej
zničením bola spôsobená
nielen materiálna škoda, ale aj
úžitková či historická. S
chatou boli spojené zážitky
ľudí pri výstupoch na planinu,
turistikou, poľovníctvom.

O d c u d z e n i e , s t r a t a
vodičského preukazu 6,50 €.
S t r a t a , o d c u d z e n i e ,
p o š ko d e n i e , z n i č e n i e
občianskeho preukazu 16,50
€.
Strata, zničenie, poškodenie
cestovného pasu od 132,50
331,50€.

Riešenie sporov mimosúdnou
c e s t ou m ôž u ob č a n i a
mediac iou. Mediator je
nestranný odborník, ktorý
p o m á h a r i e š i ť s p o r y
mimosúdnou cestou. Ide o
s p o r y r o d i n n o p r á v n e ,
o b č i a n s k o p r á v n e ,
p r a c o v n o p r á v n e ,
obchodnoprávne. Patria sem
r o z v o d o v é k o nf l i k t y,
usporiadanie bezpodielového
vlastníctva manželov, spory o
zverenie dieťaťa do opatery o
dedičstvo. Spory susedské,
spotrebiteľské. Konflikty
medzi zames tnancami a
zamestnávateľmi. Splácanie
či vymáhanie pohľadávok,
spory o náhradu škody.
Mediator nerieši trestné činy

Organizovali sa estrády. V
povedaní starších občanov sú
čajové večierky tzv. čaj o
piatej. Ešte staršia generácia
sa pamätá na priadky, páranie
peria. Už v minulosti pôsobil
aj folklórny súbor.

Vodiči motorových vozidiel
p o s t u p n e d o s t á v a j ú
i n f o r m á c i e o n o v ý c h
lekárničkách. Budú mať nový
obal. Dôležitou súčasťou
bude Karta prvej pomoci.
Každý majiteľ auta povinne
musí mať predpísanú výbavu.
Platnosť a povinnosť vlastniť
nové lekárničky začne od júla
2009.

V obci boli vžité tradície i
termíny konania zábav. V
podstate to bolo sedem
ka ž d o ro č n e k o n a ný c h
v e s e l o s t í . Z a č n e m e
Vianocami (druhý deň),
Silvester (až do nového roka),
Fašiangy (súťaž masiek),
Veľká noc (po polnoci
kúpanie dievčat,žien), Turice,
Magdalénska zábava, Hostina
(v októbri zábava trvala dva
dni).

Od 1. februára je v platnosti
nový zá kon o c es tne j
premávke. Veľa sa v ňom
zmenilo. Pribudli i nové
dopravné značky. Zákon sa
vzťahuje aj na cyklistov a
chodcov. Zavádza povinnosť
nosenia ochrannej prilby pre
cyklistov počas jazdy mimo
obce. Cyklisti do 15 rokov sú
povinní nosiť prilbu aj v obci.
Chodci mimo obce musia byť
označení reflexným prvkom.
Stop dostalo i používanie
hanlivýchgest.

Zhovárajú sa dvaja občania.
- Ideš meniť krovna dome?
-Musím!
-Prečo?
- Je starý, spráchnivený. Už
len červotoče ho držia
pohromade.

Nové lekárničky

Zábavy vminulosti

Majme napamäti

Život robí vtipy

zneužiť.
Za v ys t a v eni e nov ýc h
dokladov sa platí. Strata,
odcudzenie sa považujú za
priestupok. Za tento je možné
uložiť peňažnú pokutu do
výšky 33€.

V Pohrebnom podpornom
združení odbočka č. 10 v
Rakovnici došlo k zmene.
Do t eraj š ia pok ladní čka
Magdaléna Strelková sa
vz dala funkcie . Novou
pokladníčkou sa stala Margita
Kučerová. Zmena je platná od
01. 01. 2009.

V RON uverejňujeme články
na š i c h d o p i s o v a te ľ o v.
Obraciame sa na nich, aby
nám sprítomnili minulosť,
alebo písali o aktuálnych
témach. Každý autor píše tak
ako to sám poznal, prežíval,
zapamätal si. Je to v poriadku.
Ide o výpoveď konkrétneho
človeka. Nie je cieľom
vyčerpať a dopodrobna uviesť
všetko čo bolo. Čitatelia majú
právo sa k článkom vyjadriť v
tom zmysle, že môžu prispieť
v l a s t n ý m n á z o r o m ,
poznatkom, doplnkom, ktoré
by obohatili pôvodný článok.
Ak sa niečo také udeje radi to
z v e r e j n í m e. V š et k ý m
ďakujeme za spoluprácu a
vzájomné obohacovanie sa o
poznatky.

Ná š ja z y k j e p es t r ý .
Obohacuje sa aj o slang. Pri
p o z o ro v a n í s l o v n ý c h
vyjadrení nám pribúdajú nové
výrazy. Často sa stretávame s
v ý r a z m i a k o d o v i
( d o v i d e n i a ) , d o p o
(dopočutia), dík (ďakujem),
dobrý (dobrý deň), soráč (z
angličtiny - prepáč) a ďalšie.
Používajú ich mladší, ale i
starší. Je to kratšie.

V histórii obce sú známe
pestré kultúrne aktivity. Hrali
sa divadlá. Sp ievali sa
častušky (slovne vtipné texty
n a z n á m u h u d b u ) .

Výmena

Doplnenie

Obohacuje sa

Aktivity

UDALOSTI, NÁPADY, INFORMÁCIE, MYŠLIENKY, POSTREHY
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NÁŠ ROZHOVOR

Autá sa mi vždy páčili. Už od
detstva som sníval mať čo najviac
modelov. Spočiatku som vlastnil len
z o p á r m od el ov. Ke ď s a z b i e rk a
rozrastala rozhodol som sa seriózne a
premyslene sa tomu venovať. Zbieram
staršie i novšie modely. Zvlášť ma
z a u j a l i m ode l y z d r e v a, k t o ré v
súčasnosti ako sa hovorí „letia“.

V l a s t n í m r ô z n e s v e t ov é
značky áut. Autá by sa dali deliť podľa
výrobcov, značiek. Nezanedbateľné sú
roky výroby, typy áut. Ďalšia kategória
by bola veľkosť modelu. Zaujímavé je
delenie podľa toho z akého materiálu je
model vyrobený. Podskupinou môže
byť farba, sér ie áut určitej značky.
Hlbšie som sa nad tým nezamýšľa l.
Osobitnou skupinou sú extravagantné,

Rodá k z o S l a v o š o v i e c ,
vyučený stolár Peter Turcsányi je
zberateľom modelov áut. V obci býva
dva roky. Prisťahoval sa s rodinou z
Bratislavy. Pracuje v J. P. Stav v
Rožňave ako stolár. Jeho zbierka nás
z a u j a l a a t a k s m e s a o n e j
porozprávali.

Čo vás viedlo k zbieraniu modelov?

Ako by ste charakterizovali zbierku?

oje dinelé mode ly, kto rým sa
venujem a zopár ich aj vlastním.

Zbierke sa intenzívne
ve nujem šty ri roky. C elkový

p o č e t v š e t k ý c h
m o d e l o v s a
pohybuje okolo 300
kusov. Pomocne ich
d e l í m p o d ľ a
veľkosti. Najmenšie
m a j ú š t y r i
c e n t i m e t r e a
najväčšie do 30 cm.
U va ž u j e m i n a d
i n ým t r ie d e n í m ,
ktoré som spomínal.

J e to d reven ý
model vyrobený v
I n d o n é z i i s o
vzácneho dreva. Ale ku
všetkým modelom mám
osob i tný vzťah. Rád sa
p ok o c h ám v s ér i i á u t
Ferrari.

Hlavným ťažiskom sú
osobné autá. Svoj záujem
v e n u j e m a j m od e l o m

motoriek, lietadiel, vláčikov, kamiónov.

Odkedy ich zbierate a koľko
máte modelov?

K to r ý mo d e l s i
zvlášť ceníte?

Ven u j e te s a a j i n ým
modelom?

Máte nejaký „tajný“ plán na rozšírenie
zbierky?

U ž d l h š í č a s s a v e n u j e m
myšlienke vytvoriť model auta z dreva.
Keďže som stol ár, nemal by to byť
p ro bl é m . Uva ž uj e m na d v ýbe r om
konkrétnej značky. Ak sa rozhodnem, tak
sa do toho dám. Viem, že mi to urobí
mimoriadne potešenie a obohatí zbierku.

Za rozhovor ďakujú RON

Zbierku obohatí vlastnoručne urobeným modelom

Peter Turcsányi

Časť zbierky modelov

Exkluzívne autíčka Foto na str.: Dr. Sabo
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- Suse d , čo naj r ad šej
pestujete?
- Stromy nie! Netreba si mi
krky lámať a loziť
-Ačo teda?
- Radšej jahody. K tomu
netreba rebrík.

x x x
Chlapi v krčme p ijú z
poldecákov. Majú už dobrú
náladu a veľa nechýba, aby
boli „pod parou“.
Od susedného stola sa ozve
hlas.
- Ja už tretiu fľašu pijem a nič
sa ma nechytá - posmešne
poznamenal. Mal pravdu.
Oni pi l i pál enku a on
malinovku.

Staršia pani nastúpila do
plného autobusu. Ani jedno
miesto nebolo voľné. Len tak
mimovoľne poznamenala, že
rada by si sadla. Na jej
p o z ná m k u z a r e a g o v al
študent : „Teta, čo sa v
minulosti robilo, dnesuž nie je
v móde.“ A tak starká ostala
stáť.

V obci máme rôzne príslovia.
Sú spojené s činnosťou ľudí a
často s preháňajúc im i
n e p o r o v n a t e ľ n ý m
konštatovaním.
Pri zvoze dreva hrozilo, že
auto sa dostane do šmyku a
môže sa niečo zlé stať. Na
vzniknutú situáciu zareagoval
istý občan nárečím: „Voli sa
turen zvalit, ako kod sa ma
drevo visipat“.

V minulom období sa v obci
konali pravidelné diskotéky.
Mládež rôzneho veku sa
pobavila, potešila. Ak sa teraz
občas diskotéka uskutoční,
obyčajne diskdžokej nie je
náš. Nebolo by od veci mať
vlastných diskdžokej a znovu
o b n ov i ť d i s k o t é k y v
kultúrnom dome.

Aj to sa stalo

Akokeď

Chýbajú nám

Snežienky

Rozšírenie spoločenských
aktivít

Predôchodcov

Rozdiel

Tohto roku sa snežienky
objavili v predzáhradkách už
v tretej dekád februára. Bol to
krásny predjarný pozdrav.
Biele hlávky so zelenými
lístočkami oznamovali, že po
d l h e j z i m e p r i ch á d z a
očakávaná jar.

Spoločenské organizácie v
obci pôsobia väčšinou na
svojom „piesočku“. Je to v
poriadku. Za tým účelom aj
vznikli.Sú všakakcie,ktoré si
vyžadujú spoluprácu. Za
príkladmôžu byť zájazdy. Nie
vždy sadarí jednej organizácii
naplniť celý autobus. Neraz v
poslednej chvíli sa počet
doplňuje rôznym spôsobom.
Efektívnejšie by bolo spojiť
sily všetkých organizácií.
Myslime si, že každý účastník
sa môže na každom výlete,
akcii, zájazde realizovať. Ako
ukážka spolupráce sa v obci
o s v e d č i l M D D . N i e t
organizácie, ktorá by sa do
tejto akcie nezapojila. Pri
kultúrnych programoch sa
m á l o v y u ž í v a Z Š v
Rožňavskom Bystrom. Škola
p o m o c a s p o l u p r á c u
neodmieta. Deti, žiaci z obce
sa tak môžu prezentovať, čo
obzvlášť poteší.

Dôchodcovia majú bezplatnú
telefonickú linku 0800 172
500 v pracovných dňoch. Na
túto linku sa denne od 09.00
17.00 h môžu obrátiť v
p r í p a d e p o t r e b y .
Spojovateľky vám poskytnú
š i r o k é p o r a d e n s t v o ,
informácie podľa požiadavky
t e l e f o n u j ú c e h o . A k
nedostanete svoju odpoveď
h n e ď o d p or u č i a v á m
prís l ušnú inš ti tú ciu na
riešenieproblému.

Bolo by dobré, aby sme mali
jasno v niektorých pojmoch.
Ide najmä o dva základné. Sú
to OcÚ (obecný úrad) a Obec
Rakovnica. Obec Rakovnica
je právny subjekt. Má právo
prijímať miestne „zákony“
(VZN), určovať poplatky a

všetkočo súvisí s legislatívou,
zá konnosťou, riaden ím,
k o n t r o l o u , p r í j m a m i ,
výdavkami prostredníctvom
OZ, starostu. Obecný úrad
(OcÚ) je výkonným orgánom
Obecného zastupiteľstva,
sta rostu obce. Slúži aj
občanom pri poradenstve,
výbere poplatkov a pri plnení
ďalších úloh. Podrobnejšie
informácie nájdete v zákone o
obecnom zriadení.

VS E za č iat ko m ma rca
orezávali stromy, vysoké kry.
Ci eľom bolo ods t rá niť
pr í rodné prekážky pod
elektrickým vedením.

Obec Rakovnica počas druhej
svetovej vojny oslobodili dve
armády. Bola to 40. sovietska
a 4. rumunská armáda dňa 23.
januára 1945.

Ako správna obec tak aj u nás
obyvatelia chovajú úžitkové
zvieratá. Náš spolupracovník
sa pokúsil zistiť, ktoré
zvieratá sa ešte chovajú.
Kravy chovajú už len dvaja
občania. Predtým ich bolo o
hodne viac. Viacej oviec
ch ová j eden občan . V
pozornosti sú kozy, ktorých je
najviac.

Začiatkom marca starosta
obce Ing. Ondrej Lorko sa
zúčastni l na výročnom
z h r o m a ž d e n í o b c i
Mikroregiónu Čremošná.
Rokovalo sa o prehľade
vykonaných prác. Predložená
bola ročná účtovná závierka,
f i n a nč n é vyú č t ova n i e .
Starosta našej obci sa aktívne,
vecne, konkrétne zapojil do
diskusie. Zmyslom jeho
vystúpenia bolo poukázanie
n a po t r e bu f i n á l n e h o
v ý s l e d k u č i n n o s t i
Mikroregiónu, ktorý by čo v
najkratšej dobe pocítili obce a
ich občania.

Členovia ZO JDS a TJ Baník
svoj voľný čas venovali
ošetrovaniu, formovaniu,
orezávaniu stromov a kríkov
na miestnom ihrisku. O

Orezávali

Oslobodili nás

Chov sa zmenšuje

Výročné zhromaždenie

Upravovali

pokračovanie zo str. 2

zveľadenie ihriska sa postarali
Mgr. L. Fabián, J. Gonos,
M. Babič,V. Kóňa.

Predse dní čk a ku l túrne j
komisie a starosta obce
pozvali členov ZPOZ-u na
hodnotiacu schôdzu dňa 10.
03. 2009. Zasadnutie sa nieslo
v prí j emnej a tmosfére .
Predsedníčka i st arosta
poďakovali všetkým členom
za vykonanú prácu. Starosta
osobi t ne vyzdviho l ich
záslužnú prácu. Zdôraznil, že
obec má záujem na tom, aby
ZPOZ prosperoval a urobí
v š e t k o č o j e v j e h o
kompetencii, aby tak bolo.
Ako prejav pozornosti a úcty
členov pohostil a obdaroval
darčekom.

Trochu sme surfovali po
webe. Našli sme zaujímavú
stránku, ktorú vy tvorili
dôchodcovia a súväčšinou pre
dôchodcov. Skúste si ju
pozrieť. Možno vás zaujme.
Webstránka sa volá Klub
g e n e r á c i e b á č i k o v

.

Všimli ste si nový pohľad na
katolícky kostol? Iste vám
neušlo, že je na neho iný
pohľad. Zdá sa, akoby sa
zväčšil. Spôsobil to výrub
s tarýc h s t ro mov, ktoré
zatieňovali budovu kostola.

Firma Ekorek v dňoch 5. - 13.
0 3 . 2 00 9 v yb u d ov a l a
e le k t r i ck ú pr í p o j ku k
vodojemom I. a II. Zároveň
firma Ekorek odstúpila zo
stavby vodovodu preto, lebo
prestala vykonávať stavebnú
činnosť.

Po s l a n ci O Z o d s úd i l i
vytváranie čiernych skládok
komunálneho odpadu. V obci
sú vytvorené optimálne
podmi enky na to , aby
ne ž i a d uc e s k l á d k y s a
nevytvárali. Ako sme už neraz
v RON písali, komunálny
odpad patrí do kuka nádob
alebo plastových vriec, ktoré
saodvážajú.

Hodnotili

Zaujímavá

Zväčšil sa

Elektrickáprípojka

Odsúdili

www.kgbacikovia.websnadn
o.cz

UDALOSTI, NÁPADY, INFORMÁCIE, MYŠLIENKY, POSTREHY
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Z HISTÓRIE

Podľa informácií Ladislava
G e nč i h o , Z á k l ad n á o rg a n i zá c i a
S l oven s kého zvä zu záh ra dká ro v
vznikla v Rakovnic i v roku 1959 .

Záhradkár je pracovitý ,
spoločenský. Rád trávi voľný čas v
záhrade. S priateľmi si vymieňa
priesady, skúsenosti. Rád sa pochváli
so svojou úrodou. Počas celého roka
má čo robiť. Jeho ús il ie j e vždy
korunované peknou úrodou, novými
druhm i kvet ín , kr íkov, ovocím.
Pátrali sme po histórii záhradkárov
v obc i , k to r í s a s v o j ou pr áco u
prezentovali v minulosti a ostali po
nich živé, pretrvávajúce ovociny.

Prvým predsedom
b o l J á n G e n č i
Hrabovský (Huco).
Ďalej nas ledovali
Le š t ák L ad i sla v,
G e n č i O n d r e j
(Amerikant) , Ing.
La di s lav Sedlá k .
P o s l e d n ý m
pr e d s ed o m bo l a
Má r ia Fa b iánová
rod. Koltášová.

Vzhľadom
k t o m u , ž e s m e
neobjavi li ž iadnu
kr on i ku č in nos t i
z á h r a d k á r o v j e
ťažko sa zoznámiť s
pestrou a plodnou
činnosťou ľudí pôsobiacich vo zväze.
Posledný výbor bol v zložení: predseda
Mária Fabiánová, podpredseda Ing.
Ladislav Sedlák, tajomník Ján Gonos,
pokladník Ladislav Genči, hospodár
Šte fan Osif, ovocinár Ján Gal lo (z
Hostinca). Výkupči ovocia boli: Lešták
Ladislav st., Gonos Štefan, Fabiánová
Mária.

Činnosť zväzu skončila v roku
1995 zánikom i rozpadom. Od tých čias
sa už neobnovil. Veľa občanov hovorí,
že je to škoda. Dnes sa o svoje záhrady,
sady každý musí starať sám. Nie je to
zlé, ale poznatky z minulosti hovoria o
tom, že ak chceme mať v obci zdravé
stromy aspoň pri postrekoch je treba
postupovať spoločnej, jednotne.

Pri spätnom pohľade na činnosť
zväzu a jej členov môžeme smelo hovoriť
o záslužnej práci, pokroku. V roku 1959
založ i l i sad v Skale“ a „Dol inke“ .
Záhradkári sadili ovocné stromčeky.
Prinášali nové overené druhy. štepili,
očkoval i sami sebe i navzájom. Na
požiadanie aj ostatným občanom.

Sadili užitkové, parkové stromy,
okrasné kríky v miestnom parku, na
cintoríne, v školskej záhrade. Čistili park,
cintor ín. Robili pravidelné postreky
ovocných stromov v celej obci. Predávali
ze len inov é semená , okrasné krí ky,
ovocné stromy. Odborne prerezávali
stromy. Vykupovali ovocie.

O k r e m p r a k t i c k ý c h p r á c
nezaostávali ani v teoretickej oblasti.
Mali školenia s odborníkmi o novinkách
v záhradníctve i sadovníctve. Ich plány
do budúcna boli veľkolepé. Chceli robiť
pá l en i c u v R ož ňa vs kom B ys tr om .
Uvažovali nad muštárňou, sušiarňou
o v o c i a . B o h u ž i a ľ o s t a l o t o l e n v
teoretickej oblasti. Treba pripomenúť, že
mali aj vlastný záhradkársky obchod,
predajňu v Rožňave.

O b č a n i a o b c e s i č l e n o v
záhradkárskeho zväzu vážili, lebo im
radili čo, kde a ako pestovať. Dnes sady
občanov pomaly chátrajú. Len zopár
jedincov sa naplno venuje záhradníctvu.
Obnovujú ovocné stromy. Kupujú nové
sorty. Aplikujú ochranné prostriedky.
Podľa zbežného prieskumu v obci sú

pre s t ár le , k toré sú
o d r od e n é . N ov é č a s t o p re v ys o ké
finančné nák lady sa m enej kupujú .
Individuálna ochrana sadov nepomáha na
zničenie škodcov. Zväz chýba. Nie je to
nosta lgia , ale potreba mať kval i tné
ovocie a zachraňovať úrodu. - sa -

„

ovocné s t romy

Okrem praxe nezaostávali ani v teoretickej oblasti

Ladislav Genči st. - bývalý pokladník zväzu záhradkárov

Ondrej Bradáč - úspešný štepár

Známy pestovateľ kvalitného ovocia Ing. Ondrej Lešták Foto na str.:Dr.Sabo
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ODOZVY

Spolupracovník RON prof.
Ján Fabián sa podujal na historicky
náročnú prácu. Zo svojho pohľadu,
zážitkov, poznatkov spracoval tému
súvisiacu s vysťahovalectvom v 30
tych rokoch minulého storočia v obci
R a k o v n i c a . P a t r í m u z a t o
poďakovanie. So záujmom sme jeho
článok v RON č. 1/2009 prečítal i.
Dovoľujeme s i časť jeho tex tu ,
podrobnejšie na pozadí našej rodiny
osvetliť, doplniť, sprístupniť širokej
verejnosti.

Ondrej Máťaš st. s manželkou
Máriou rod. Dobošovou v roku 1930
o d i š l i , a k o m n o h o ď a l š í c h
spoluobčanov Rakovnice, za prácou do
francúzskeho mesta Potigny. Odišli so
s y no m L a d i s l a v o m 2 r o č ný m ,
O n dr e j o m 2 m es a č n ým ( e š t e v
perinke). Po dvoch rokoch sa narodil 3
tí syn Ján a o tri roky dcéra Mária (u
Dory). Všetky 4 deti navštevovali ZŠ
v o Fran cúzsk u, kde sa nau čil i p o
francúzsky. Žili tam 15 rokov. Zažili aj
hrôzy vojny, na ktoré neradi spomínali.

V
ok t ó b r i v r o ku
19 4 5 s a r od i na
Máťašová vrátila
d o m o v d o
R a k o v n i c e
(bý v. Re k e ňa) ,
k d e m a l i
p o s t a v e n ý
domček v ktorom
predtým bývali .
La dis lav bo l už
d o s p e l ý - 1 8
ročný, Ondrej 16
ro č n ý , J á n 1 4
ročný, Mária 11
r o č n á . J á n a
Mária chodili v Rakovnici do ZŠ. Po jej
skončení nastúpil Ján, ako krajčírsky
uč eň do Rožňavy. Tu sa v te j dobe
musel učiť po maďarsky, aby sa vedel
dohovoriť. Doma sa súrodenci ako deti,
ale aj v dospelosti, často rozprávali po
francúzsky. Po ukončení učňovskej
ško ly sa zames tnal u súkro mníka
BELOVAYA a neskôr u VACULÍKA.

Vo svojom odbore odpracoval
26 rokov. Bol známy nielen v obci, ale
aj v širokom okolí. Šil aj doma popri
zamestnaní svojim blízkym, manželke,
deťom, vnúčatám, ktoré sa z nových
vecí tešili. Šil pre bývalé ČSAD poťahy
d o a u t o b u s o v , p r e a r m á d u ,
rakovnickým futbalistom (zošíval,
opravoval lopty), rakovnickej kapele šil
košele, vesty ale aj mnohým ďalším.

V r o ku 1 9 5 2 s a ož e n i l s
Helenou Fabianovou u Sunkovej, s
ktorou mali spolu 3 deti. Dve z nich
žijú v našej obci a jedna v susednej
Rudnej.

Svoje remeslo odovz dával
ď a l š e j
generácii. Bol
m a j s t r o m
n i e k o ľ k ý m
d e s i a t k a m
u č ňov m edzi
ktorých patril
aj jeho syn Ján
a k r s t n ý s yn
Ondrej Német
(u Dory), ktorý
pokrač oval v
r e m e s l e .
Pokračovateľk
ami remesla v
rodine sú jeho
v n u č k y

Milena a Katarína.
Stále túžil vrátiť sa do rodnej

z e me , po zr i e ť sa k de ak o c h l a pe c
vy rásta l . Sám nikdy nechcel ísť a s
manželkou v tých rokoch to nebolo
možné. Jeho sen sa mu nesplnil. Jeho zať
Milan Pástor v roku 2008 mal možnosť
pracovne navštíviť jeho krásne mesto.
B o l n a t e j u l i c i k d e b ý v a l a r o d .
Máťašová, ukázal mu to jeden poliak,
ktorý tam ešte žije. Pamätal si na ich
priezvisko. Bol veľmi nadšený, že stretol
t a k é h o č l o v e k a . J . M á ť a š , č a s t o
pripomínal svojim deťom, aby sa učili
cudzie reči, lebo v živote sa im to môže
zísť. A mal pravdu prišlo na jeho slová.

Za prácou do cudziny (severné
Írsko) šiel aj jeho vnuk Branko Pástor s
rodinou tak, ako niekedy išli jeho prastarí
rodič ia. Nauči l sa reč , aby sa vedel
dohovoriť a neľutuje to.

J á n n i k d y n e z a b u d o l n a
Francúzsko i rodné mesto. Symbolom mu
bola Eifelovka. Rozhodol sa, že si ju
vyrobí podľa predlohy. Zhotovil ju z
malých plieškov, ktoré znitoval. Bola to
namáhavá, ale krásna práca. Bola vysoká
1 , 5 m a č e s t n é m i e s t o m a l a v
p redz á h radke p ri rod i nnom dom e .
Okoloidúci ju obdivovali a fotili. Bola
vystavená 15 rokov. Raz v zime spadol
na ňu zo strechy sneh a zničil ju. (Žiaľ,
nezachovala sa nám žiadna fotografia).

V 70 tych rokoch bolo remeslo
krajčíra slabo platené, a preto sa Ján
rozhodol zmeniť zamestnanie. Zamestnal
s a na b a n i M i e r v R a ko v n i c i , kd e
pracoval 11 rokov. Šiť neprestal až do
chvíle, keď ťažko ochorel. Opustil nás v
r o k u 1 9 8 4 v o v e k u 5 2 r o k ov a k o
najmladší z troch bratov.

Emília Pástorová

Odišli do sveta za prácou a lepším životom

JánMáťaš

Rodinná fotografia. J.Máťaš zľava piaty v hornom rade

Fotospomienka z oslavy Foto na str. súkromný archív
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OBECNÉ ZASTUPITEĽSTVO, VÝSLEDKYVOLIEB

Miestne dane v roku 2009

Zmena me ny na euro nie je je dinou
zmenou, ktorá sa prejaví na miestnych
daniach v roku 2009. Všeobecne záväzné
n a r i a d e n i e s c h v á l e n é o b e c n ý m
z as t up i teľ s t v om pr i ná š a zm e ny v
jednotlivých druhoch daní. V daniach z
n eh nu t e ľn os t i s a dz by da ní o s t a l i
nezmenené, zmena v tom, že boli zrušené
úľavy pre niektoré skupiny obyvateľov.
Úľavy na daniach z nehnuteľnosti v roku
2008 boli spolu 314 € (9453 Sk), čo na
jedného daňovníka predstavovalo 1,22 €
(36,75 Sk). Náročnosť ich sledovania a
spravovania nezodpovedala prínosu,
ktorý sa od tohto kroku očakával. Zmena
s a u s k u t o č n i l a a j v p o p l a t k u z a
komunálny odpad, kde z dôvodu, že
výška poplatku nepostačovala na úhradu
n ák l a dov s po je n ýc h s od vo z o m a
likvidáciou odpadu obecné zastupiteľstvo
rozhodlo zvýšiť poplatok zo 7,27 € (219
Sk) na 8 € (241 Sk). Súčasne sa zmenil aj
systém úľav tak, aby sa znížila náročnosť
s p r á v y t o h t o p o p l a t k u . O b e c n é
zastupiteľstvo upravilo rovnako aj daň za
p sa n a 4 € . V š et k y t ie t o z me n y sa
p rem i e t li do p la to bný c h vým e rov
jednotlivých daní za rok 2009.

Ing. Ondrej Lorko
starosta obce

UZNESENIE
zo 14. zasadnutia obecného zastupiteľstva, ktoré

sa konalo dňa 16. 03. 2009

1/14/2009 berie na vedomie

2/14/2009 schvaľuje

3/14/2009 volí:

4/14/2009 berie na vedomie:

5/14/2009 schvaľuje:

6/14/2009 schvaľuje:

7/14/2009 berie na vedomie:

8/14/2009 berie na vedomie:

Obecné zastupiteľstvo v Rakovnici
overovateľov zápisnice: Milana Hlaváča a Eriku Genčiovú

Obecné zastupiteľstvo v Rakovnici : dĺžku
pracovného času hlavného kontrolóra obce t. j. 12 hodín mesačne

Obecné zastupiteľstvo v Rakovnici do funkcie hlavného
kontrolóra obce Jána Kováča

Obecné zastupiteľstvo v Rakovnici predloženú
správu o kontrolnej činnosti za rok 2008 a správu o výsledku kontroly
čerpania finančných prostriedkov TJ Baník Rakovnica

Obecné zastupiteľstvo v Rakovnici plán zasadnutí
obecného zastupiteľstva na rok 2009

Obecné zastupiteľstvo v Rakovnici zásady kontrolnej
činnosti obce Rakovnica

Obecné zastupiteľstvo v Rakovnici správu o
výsledku následnej finančnej kontroly a návrh opatrení

Obecné zastupiteľstvo v Rakovnici vzdanie sa
odmeny starostu obce za 4. štvrťrok roku 2008

V Rakovnici 16. 03. 2009 Ing. Ondrej Lorko
starosta obce

Voľby prezidenta SR 2009 druhé kolo dňa 04. 4. 2009

Výsledky volieb Okrskovej volebnej komisie v Rakovnici

Počet platných hlasov odovzdaných pre kandidátov:

Prezidentom SR na ďaľšie volebné obdobie sa stal
Ivan Gašparovič.

Počet oprávnených voličov zapísaných do zoznamu - 500
oprávnených voličov

Počet oprávnených voličov, ktorým boli vydané obálky - 274

Počet odovzdaných obálok - 274

Počet platných hlasov odovzdaných pre všetkých - 242
kandidátov

- Ivan Gašparovič - 190

- Iveta Radičová - 82

Voľby prezidenta SR 2009 prvé kolo dňa

Výsledky volieb Okrskovej volebnej komisie v Rakovnici

21. 3. 2009

Počet platných hlasov odovzdaných pre kandidátov:

Počet oprávnených voličov zapísaných do zoznamu - 507
oprávnených voličov

Počet oprávnených voličov, ktorým boli vydané obálky - 250

Počet odovzdaných obálok - 250

Počet platných hlasov odovzdaných pre všetkých - 247
kandidátov

- Dagmara Bollová - 9
- Ivan Gašparovič - 128
- Zuzana Martináková - 18
- Milan Melník - 7
- František Mikloško - 2
- Iveta Radičová - 81
- Milan Sidor - 2
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ZÁVEREČNÝ ÚČETOBCE

Záverečný účet Obce Rakovnica za rok 2008

1. Rozbor plnenia príjmov za rok 2008 v tis. Sk

Príjmy celkom 6 319 5 808 91,9

2. Rozbor plnenia výdavkov za rok 2008 v tis. Sk

Výdavky celkom 5 425 5 917 109,1

3. Výsledok hospodárenia za rok 2008

Rozpočet na rok 2008 Skutočnosť k 31.12.2008 % plnenia

Bežné príjmy daňové 3 074 2 690 87,5

Bežné príjmy nedaňové 150 165 110,0

Bežné príjmy ostatné 540 530 98,1

Kapitálové príjmy 2 452 2 422 98,8

Rozpočet na rok 2008 Skutočnosť k 31.12.2008 % plnenia

0116 Správa úradu 2 628 2 804 106,7

0320 - Požiarna ochrana 26

0451 - Miestne komunikácie 30 4 13,3

0510 - Nakladanie s odpadmi 150 166 110,6

0620 - Rozvoj obcí a aktiv. činn. 60 73 121,7

0640 - Verejné osvetlenie 180

0860 - Kultúrna činnosť 60

10122 Dom opatrovateľskej služby 200 344 172,0

Realizácia výstavby vodovodu 1 719 2 105 122,5

Rekonštrukcia DOS 150

Rekonštrukcia verejného osvetlenia 200 150 75,0

Rekonštrukcia miestnych komunikácií 10 2 20,0

Rekonštrukcia soc. priestorov ihrisko 162 120 74,1

Výsledok hospodárenia za rok 2008 t.j. rozdiel medzi dosiahnutými príjmami a čerpanými
výdavkami je schodok vo výške 109 tis. Sk. Tento rozdiel bol financovaný zostatkom finančných
prostriedkov z roku 2007. Zostatok finančných prostriedkov na účtoch obce k 31.12.2008 je v čiastke
11.414,28 Sk /378,88 €/.

Tieto finančné prostriedky budú v roku 2009 použité na krytie výdavkov nezabezpečených v
rozpočte obce na rok 2009.

Ing. Ondrej Lorko
starosta obce

Bežné výdavky 3 334 3 391 101,7

Kapitálové výdavky 2 091 2 527 120,8



Oslava životných jubileí

Máj

reznayová
Jún

7
Gonosová

Máj

Koltášová

Rozlúčili sme sa
Benková

Ščipáková

Koltášová

93 rokov

0 rokov

60 rokov

B Mária

Alžbeta

Ružena

Zuzana rod. Fabiánová ( 75 ročná) 20. 04. 2009

Mária rod. Gonosová (74 ročná) 06. 05. 2009

Helena (83 ročná) 09. 05. 2009

Navždy nás opustili
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Z domáceho slovníka
Rakovnické nárečie

Zbiera: Emil Koltáš

SPOLOČENSKÁ KRONIKA, Z DOMÁCEHO SLOVNÍKA

Pozostalým vyjadrujeme úprimnú sústrasť

šäfel
šlovek
štíplävia
šälit se

škemrat
štiglinec

škubat
šläpotat

škeblit se
škerit se
šúchat díle
šúchat se
šrégom
šmarit
šijé viam
šijé
šijä
špároven
šláf
škräbat
šerešna
šiator
šezlon
šäs
šästo
šva je
šelnok

šäbla
šäpica
šrevo
šrep

čutak

čomaktartó
čatorna
čomó

- drevená nádoba
- človek
- pálivé, ostré
- šialiť sa, skákať,
radovať a pod.

- žobrať
- pekne zfarbený
vtáčik (stehlík)

- trhať
- hrať si vo vode,
búchať

- robiť grimasu
- vyškierať sa
- drhnúť podlahu
- otierať sa
- bokom
- hodiť
- či ja viem
- čie (koho)
- zátylok
- sporák
- hadica
- škrabať
- čerešňa
- stánok
- diváň, kanapa
- čas
- často
- čo je
- používal sa pri

tkaní, keď sa
šlaplo nohou, tak
sa to
prehadzovalo
medzi cvernami
sem a tam

- šabľa
- čiapka
- črevo
- kvetináč ale aj na
strechu črep,taška

- malá handrička
na umývanie
riadu

- nosič na bicykli
- okap
- pokope niečo
napr. čomó hrozna

Obec prostredníctvom starostu
o bc e z ve ľ a ď uj e n a še z a r iad e n i e
opatrovateľskej služby (Obecný klub).
Rekonštrukčné ( udržovateľské )práce
sa započali interierom. Každým rokom
s a v y t ý če n é úl oh y (p rá c e ) p l n i a
postupne, nadväzne, plynule.

Na rad sa dostal aj exteriér.
Tohto roku ( i na základe požiadaviek
o bč a n o v ) s a zr e a l i zo v a l i p r á c e

súvisiace s kombinovaným riešením
v chodo v do k lubu . Výs ledkom j e

str ieška, ktorá chráni pred slnkom,
dažďom, snehom. Pokrýva schody,
telefónnu búdku ( vkusne upravenú a
osadenú ) a dve lavičky na oddych.
Priestor môžu využiť aj čakajúci na
autobus.

Celkové finančné ná klady
činili 3250,- . Finančné prostriedky
obec získala v rámci kapitá lových
v ý d a v k o v p o s k y t o v a n ý c h

Ministerstvom financií SR.
- sa -

€

Zveľaďuje

Jubilantom srdečne blahoželáme

Novovybudovaný kombinovaný vchod do klubu Foto: Dr. Sabo
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V NAŠOMNÁREČÍ

Vysvetlivky k textu:

Slovník k textu:
buben
dostacijä

edňia ďesät
lebo
lopár doska na miesenie
mas šmalec
m a š i n k a t l a č id l o na z em ia k y
(novšie)
mútvica -
na frišno

text som
sa snažil zapísať tak, aby bol čo najviac
z rozumiteľný, zachoval som vša k
niektoré náležitosti zápisu nárečového
materiálu: v texte nepoužívam literu

nahrádzam ju literou napr.
; mäkčeň zapisujem všade

t am, kd e sa v ysky t u j e , na p r.
ak pri znaku mäkčen chýba,

v ý sl o v n os ť j e tv r d á , n a p r .
; prirodzené spodobovanie

spoluhlások dodržiavam vnútri slov,
na pr. (ods t avím )
(hladká), pri písaní predložiek, napr.

(z nej), (v ňom), (s
nimi), keďže majú charakteristické
regionálne podoby, no z dôvodu lepšej
č i t a t e ľ n os t i t e xt u n e za p i s u j e m
spodobovanie na švíku dvoch slov,
napr. , (v
skutočnosti to však znie ako

); v texte do
zátvoriek uvádzam buď vysvetlenie
slova, jeho synonymum v nárečí, alebo
upresnenie prípravy jedla, ak je to
p o t r e b n é . Te x t y b o l i č i a s t oč n e
u pravo va né , a by bo la za c hovan á
postupnosť prípravy jedál, snažil som
s a v š a k p o n e c h a ť t e x t č o v
najautentickejšej podobe a nezasahovať
do prirodzeného slovosledu. Niektoré
„novšie“ slová som však konzultoval aj
s inými nositeľmi miestneho nárečia a
n á s l e d n e s o m i c h n a h r á d z a l
typickejšími domácimi výrazmi, pre
z achovanie č o najdokonal e jšieho
obrazu pôvodného miestneho nárečia.
Niektoré opakovania (slov, textu), kazy
reči či odbočenia od témy som do textu
neumiestni l. Podčia rknutý znak
z namená ši roké ä s dĺžňom (nap r.
por dok).
Rozprávala pani Mária Hlaváčová, 78-
ročná, text doplnila jej dcéra, p. Mária
Koltášová, 59ročná, obe rodáčky z
Rakovnice. Zapísané v apríli 2008.

rúra na pečenie
materiál na prípravu jedál,

ingrediencie
asi, približne desať

- alebo

(i ) - masť

habarka
na čerstvo

ct t
s

f s

t t d

d
d c

„y“, „i“,
zuzáki, kim

ť ia ,
táňiare,

d a t ,
nakladem

o avím , h la ká

né nom nima

ďesä grúle zal ich, ko sä
ďesä

grúle, zal i ch, ko ä

ä

ä

ä

ä

opstrúhat
poreselovat na reselóju

pervia
piaper
rostr bovat
šír
šmäk
šmäká
todi ftodi -
ustidla
z varéšku

Papcún

Dostacijä:

Ak to urobit:

Chudobňia grúle / grúle zo zápraškó

Dostacijä:

Ak to urobit:

očistiť zemiaky od šupky
postrúhať na

strúhadle
najprv
čierne korenie

roztrepať
- mrvenica

chuť
- chutí

(i ) vtedy
vychladla

za varešku (na vyjadrenie
množstva)

edňia ďesät grúle
sol
múka (hlatká)
pražeňia maslo / slaninka
mliako

To sä postrúhajú grúle na takia
tenkia koliaská, mažú but i šťiapki. Telo
sä dá voda, abi pobrali grúle (= lem telo
ako sú grúle za l t ich z vodó ) a sä
posol , rozvar . No a potom, už ak sä
mi uvar , ale hodne do mäka, potom už
lem rostr bovat s tó mútvicó a uš sipem
múku a uš s tó mútvicó ho zahustím a
octavím, nakladem skoro na táňiare, abi
kúštik ustidla kvarka na nom, a potom
pražeňia maslo po nom alebo slaninku,
mliako gu tomu, no. To starodávňia
jedlo, ale je aj dnes dobria.

kilo grúle
mliako
sol
mas
hlatká múka
piaper
edná cibulka
voda

To obišäjná bula grúlová kašä
z mliakom narobená a urobela sä taká
hustá zápraška a s tó sä poobl iavalo
lem, ni ozdaj z mastó. Ta, povedzmo
tak .. . kilo grúle , to postaší t ak pre
dvoch. Grúle opstrúhámo, potom ich
postrúhámo (po režemo) na menšia
šťiapki, a tak zo soló uvarímo, urobímo

ä

ä
ä ä

ä
ä

grúlovú kašu s toho z mliakom. Do té
zápraški: tam sä do masti dá múka, tá sä
tak na ružovo upraží, no a zaleje sä z
vodó a to sä tak zahustelo, takia ako
krém, povedzmo. A tam sä maže dat kus
piaper do toho, na šmäk, no a komu ak
šmäká. Chto rád s cibulkó, ta si maže do
té masti pervia ešte cibulku kus, na šmäk,
no a tak potom tó múko upražit. Ta s tim
sä poobliavalo, pomiašälo a to bulo gu
mliaku.

kilo grúle
sol
cuker
mas
maslo
grízová múka (v súč. sa dáva polohrubá)
mak lebo orechi, alebo prézle
slivka lebo slivkoví lekvár

Posolí sä voda, grúle sä uvar ,
potom sä pretlaš na mašinke (dakodi to
ani nebulo, lem ho potlašeli tlúškom). To
pretlašímo na lopár a tam sä nasipe na to
múka, to sä zamiasí s tó múkó to cesto.
To už gazdinä via, kelo dat múku. No a
po tom sä urob tak ia bochn íki a sä
rozvalká , narob sä kocki a do t ich
kockoch sä poklade lekvár slivkoví alebo
slivka. To sä zašulká na gulku a sä zavarí.
Ta to raz-dva, to ak viskoš už von na
verch (vodi), ta uš sú uvareňia. Potom sä
dašva dá na to, chto šva chce, no. Dajú sä
robit z makom, dajú sä robit z orechí (z
orechamí) s prézlamí (s prézlí) poverchu.
A maslo. J robím tak, že si ťia prézle
upešem v masti , no ale moj ďiavka
inakši , ona na sucho prézle urobí a
maslom potom poléje. J na masti si
u p r a ž í m p r é z l e , a t a k p o s i p e m ,
pomiaš m, pocukrujem a uš sú.

Mgr. Gabriel Rozai

Gulki

Dostacijä:

Ak to urobit:

,

ä
ä

ä
ä

ä

ä
ä

ä

ä

Dobrú chuť

Z rakovnickej ľudovej kuchyne

ä

ä ä
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Obec Rakovnica má svojho
prvého vojaka misionára. Je ním
desiatnik Peter Fabián. Pôvodným
povo lan ím e l ektromechanik s a
rozhodol a v 2002 roku vstúpil do
armády ako profesionálny vojak.
Pôsobil v mierovej misii v Bosne a
H e rc e g ov i n e od j ú la 2 0 08 d o
februára 2009. Za účasť na misii
obdržal ocenenia. Prvú pamätnú
medailu získal v Bosne v decembri
2 0 0 8 . Ď a l š i u d o s t a l p o č a s
slávnostného privítania na území SR
v Rožňave 2. februára 2009.

S k ús e n o s t i z m i s i e b o l i p r e n e h o
profesionálnym prínosom. Uvedomuje si,
že mis ie sú po tr ebné a ži adúce . Na
základe prežitého je pripravený znova
nastúpiť, ak bude potrebné.

- s b -

Získal vojenské i životné skúsenosti
úlohy strážnej čaty
vnútornej ochrany
K e m p u . R á d s i
s p o m í n a n a
v z á j o m n é
spr ia te le nia sa s
ď a l š í m i
účastníkmi misie v
rám c i 24 š t á to v
NATO. „Stretávali
sme sa, vzájomne
o b o h a c o v a l i
z á ž i t k a m i .
Jazykové bariéry
neboli veľké. Vždy
sme našli spoločnú
reč“, podotkol.

Na rod inu ,
p r í b u z n ý c h
nezabúdali. Mali
možnosť sa spojiť
m o b i l n ý m
t e l e f ó n o m a
prostredníctvom internetu. „Každé
spojenie nám dávalo morálnu podporu
pri zvládaní dlhej odluky,“ poznamenal.

Počas celého pobytu získal
životné i vojenské skúsenosti. Poznal
no v ý c h ľ u d í , č i a s t oč ne kr a j i nu.

D o a r m á d y v s t ú p i l p o
dôkladnom zvážení . Okrem iného
motiváciou mu bol starý otec i otec.
„Starý otec bol vojakom z povolania a
otec išiel v jeho šľapajách. Ja som sa
rozhodol pokračovať v tejto línii“ ,
poveda l nám. Po š i es tich rokoc h
služby patril medzi tých vojakov, ktorí
sa dostali do misie. „Išli sme s rôznymi
očakávaniami. Vedeli sme, že získame
nové skúsenosti, poznatky z pôsobenia
v inej krajine“, zdôraznil.

Vykon á va l i z odp o vednú ,
n á ro č n ú ú l o h u p r i v o j e n s ký c h
operáciách KFOR a ALTHEA. Plnili Milé privítanie po návrate z misie Foto na str.: Dr. Sabo

Peter Fabián

&&

PÔSOBENIE V ZAHRANIČÍ
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ŠPORT

sprí jemnenie návštevy občanov,
fanúšikov na ihrisku pri futbalových
stretnutiach. V neposlednom rade
prijmeme opatrenia na to, aby futbalisti
dosahovali čo najlepšie výkony.

V ä č š i n u f i n a n č n ý c h
prostriedkov TJ poskytuje obec
Rakovnica. Ďalej sú to sponzori, ktorí
podporujú činnosť FK a tým prispievajú
k aktívnemu životu obyvateľov obce.

O d O b c e R a k o v n i c a
očakávame, udržiavanie i rozširovanie

Máte predstavu o získavaní
finančných prostriedkov preFK?

Aká je Vaša predstava
spolupráce sObcouRakovnica?

spolupráce. Vítame činnosť občanov v
rámci aktivačných prác. Oceňujeme
finančnú pomoc. Veríme, že spolu
udržíme, napredovanie nášho futbalového
klubu.

Z o s t a v a h r á č o v o s t á v a
nezmenená. Chceme posilniť družstvo o
hráča Slavomíra Samka z dorastu z
Rožňavy a Júliusa Turcsányiho z Nižnej
Slanej. Ďalej uvažujeme získať na
hosťovanie troch hráčov z Rudnej.

O d o b y va t e ľ ov o b c e s a
vyzbieralo spolu 11.814,- Sk. Peniaze boli
použité na výstavbu sociálneho zariadenia
na ihrisku. Občanom ďakujeme za ochotu i
dary. Svojim postojom dali najavo, že
majú záujem na tom, aby sa futbal
zachoval a pokračoval v dlhoročnej
tradícii.

Za rozhovor ďakujú RON

Budú zmeny vo futbalovom
zložení hráčov?

K o ľ k o s a v y z b i e r a l o
finančných prostriedkov od občanov a
na čo sapoužili?

Ktoré úlohy sú pre Vás
prioritné?

Ako nadviažete na prácu
predchádzajúceho výboru?

V roku 2009 chceme dokončiť
výstavbu sociálneho zariadenia na
našom ihrisku. V blízkej budúcnosti
začať s výstavbou tribúny. Takisto je
potrebné vybudovať prístrešok pri
vstupe na futbalové ihrisko. Žiada sa
ihriskoznovuoplotiť.

V prvom rade ďakujeme
predchádzajúcemu výboru za prácu,
ktorú vykonal v prospech TJ. Jedným z
cieľov je pokračovať v načatých
činnostiach. Spoločným cieľom je

Odvážne plány
spojené s rozvojom nášho futbalu

Marek Bab ič , a bsolven t
Obchodnej akadémie v Rožňave
pracuje na Colnej správe. Futbalu sa
v en u j e od ž i ac ký ch r ok ov. D o
dvadsiatych rokov hral aktívne. Po
z r a n e n í s a s t a l f u t b a l o v ý m
priaznivcom.

rezidentom (predsedom) FK TJ
B a n í k . M á sm e l é , o d v á ž n e
predsavzatia, ciele, a preto sme ho
oslovili

Od januára tohto roku
je p

Marek Babič, prezident FK Baník

Jeden z moderných domov v obci Foto na str.: Dr. Sabo


